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 چشمانی باز برای رونق بخشی
 به توليد در کشور

ادامه از صفحه یک... اثرات آن علاوه بر بخش اقتصاد، به شکلی 
کاملا ملموس در جامعه هم نمود پیدا خواهد کرد. سازمان صنایع 
کوچک و ش��هرک های صنعتی ایران و ش��رکت های اس��تانی 
تابعه آن اکنون با دارا بودن ۵۰۹ شهرک و ۳۴۰ ناحیه صنعتی 
و ۵ منطقه ویژه اقتصادی درحال بهره  برداری، ۸۵ ش��هرک و 
ناحیه صنعتی تخصصی، ۶ شهرک فناوری، ۴۰ مرکز خدمات 
فناوری و کس��ب و کار، ۲مجتمع فناوری اطلاعات و خدمات 
ن��رم  اف��زاری، ۱۰۰ ه��زار و ۵۸ قرارداد منعقده و بهره  برداری از 
۴۹ هزار و ۸۸۲ واحد صنعتی و سه هزار و ۲7۰ واحد کارگاهی، 
زمینه اشتغال مستقیم ۹۹۸ هزار و ۵۹۵ نفر را در سراسر کشور 

فراهم کرده است.
ب��ه ط��ور کلی از کانال ش��هرک ها و نواحی صنعتی دو مس��یر 
برای توس��عه و رونق بخش تولید در کش��ور وجود دارد. اولین 
راه، آن است که تعداد این شهرک ها و نواحی صنعتی در حال 
بهره ب��رداری افزای��ش یابد که ای��ن مورد در جای خود در حال 
پیگیری اس��ت و بر اس��اس یک برنامه  زمانبندی ش��ده پیش 
می رود. اما راه و مسیر دوم تعریف سازوکار و رو ش هایی است 
ب��ا ه��دف افزایش ظرفیت تولید در همین ش��هرک ها و نواحی 
صنعتی در حال بهره برداری؛ که البته مسیر دوم نیاز به جدیت 

و انگیزه مضاعف از سوی متولیان آن دارد.
یکی از این س��ازوکارها بازگرداندن واحدهای تولیدی راکد و 
نیمه راکد به چرخه تولید اس��ت که خوش��بختانه این مورد یکی 
از مهمترین برنامه های سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی است و توجه به آمار موجود در این بخش میزان جدیت 
متولی��ان آن را ب��ه خوبی نش��ان می دهد. طبق آمار رس��می از 
ابت��دای امس��ال تا پایان آبان م��اه ۸۶۰ واحد صنعتی تعطیل یا 
نیمه تعطیل احیا ش��ده و به چرخه تولید بازگش��ته اند که البته با 
توجه به گذشت ۲ ماه دیگر از این مدت ۹ ماهه حتما این آمار 
بیش��تر هم ش��ده اس��ت.  ساز و کار دیگر، افزایش ظرفیت تولید 
در واحدهایی است که اگرچه توان تولید با ظرفیت بیشتر را در 
درون خود دارند اما به دلایلی مجبور ش��ده اند با توانی پایین تر 
از ظرفیت تولیدش��ان فعالیت کنند. حال این دلایل می توانند 
مش��کلات مالی، عدم دسترس��ی به مواد اولیه کافی، نبود بازار 
فروش، ضعف در زیرس��اخت های ش��هرک یا ناحیه صنعتی و 
ی��ا ه��ر دلیل دیگری باش��ند. نکته ای ک��ه در اینباره باید به آن 
توجه کرد اینکه افزایش ظرفیت واحدهای تولیدی، به مراتب 
هزینه و س��رمایه بس��یار کمتری نس��بت به ایجاد و ساخت یک 
واحد صنعتی جدید به همراه خواهد داشت. لذا سازمان صنایع 
کوچ��ک و ش��هرک های صنعت��ی در این زمین��ه با تدوین یک 
رویک��رد هدفمن��د، بخ��ش قابل توجهی از توان و انرژی خود را 
معطوف به افزایش ظرفیت تولید واحدهای صنعتی و تولیدی 
کرده اس��ت و به نتایج درخش��انی هم دس��ت یافته است.  طبق 
آمار رس��می در حال حاضر ۱۶۵۲۰ واحد صنعتی و تولیدی در 
کشور شناسایی شده اند که امکان افزایش ظرفیت تولید در آنها 
وجود دارد  که از این تعداد طبق برنامه  سازمان صنایع کوچک 
و ش��هرک های صنعتی باید در س��ال ۱۴۰۱ تعداد ۳۳۰۰ واحد 
صنعتی با افزایش ظرفیت تولید مواجه شوند که از این تعداد تا 
پایان ۶ ماهه اول سال جاری ۵۳۳ واحد با افزایش ظرفیت قطعی 
همراه بوده اند. اس��تراتژی دیگر، گس��یل سرمایه های جدید به 
داخل شهرک ها و نواحی صنعتی کشور با هدف سرمایه گذاری 
و ایجاد واحدهای صنعتی و تولیدی جدید است که در این زمینه 
هم گام های بسیار خوبی برداشته شده است. طبق آمار رسمی 
در پایان شش ماهه اول سال ۱۴۰۱ تعداد ۱۶7۶ قرارداد جدید 
با متقاضیان س��رمایه گذاري از س��وی سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی منعقد شده است که این تعداد تا پایان سال 
رشد قابل توجهی هم خواهد داشت. ضمن اینکه این سازمان 
در بحث واگذاری زمین به متقاضیان س��رمایه گذاری، توس��عه 
زیرساخت های شهرک ها و نواحی صنعتی، الکترونیکی کردن 

فرایندها و ... هم گام های اساسی برداشته است.
همه آنچه که گفته ش��د نش��ان از آن دارد که س��ازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی با چشمانی کاملا باز روند ایجاد 
رونق در بخش تولید کشور را دنبال می کند. این را، هم از روی 
اس��تراتژی های کلان این مجموعه می توان دریافت و هم از 
روی می��زان ارتق��ای کمی و کیف��ی مولفه های عملکردی آن. 
اگرچه که باید پذیرفت که مدت هاست کشور به واسطه شرایط 
س��ختی که در عرصه بین المللی با آن مواجه ش��ده، حال و روز 

خوشی ندارد و چرخ های اقتصادی اش به کندی می چرخد.

 پشت پرده دوستی ریاض-تل آویو 
ادام�ه از صفح�ه ی�ک... مطالبات جریان درون کابینه را پاس��خ 
می دهد. البته س��عودی ها و صهیونیس��ت ها در یک نقطه اتفاق 
نظ��ر دارن��د و آن ه��م اینکه هر دو طرفدار س��رکوب جمهوری 
اسلامی ایران توسط آمریکا هستند و تمایل دارند آمریکا وارد 
عرصه برخورد نظامی با ایران ش��ود. این مس��اله مطالبه جدی 
صهیونیست ها و نتانیاهو و همچنین سعودی ها بوده و همواره 
از آمری��کا دلخ��ور بودن��د ک��ه چرا ایران را رها کرده اس��ت در 
نتیج��ه اکن��ون ه��ر دو با عدم رضایتی که از دولت بایدن دارند، 
به دنبال این هس��تند که به یکدیگر نزدیک ش��ده و مطالبات 
را ب��ه دول��ت بایدن ارائه دهند. همچنین با تحولات اخیر رژیم 
صهیونیس��تی در اراضی اش��غالی پس از تش��کیل کابینه جدید 
نتانیاهو که یکی از معدودترین ترکیب هایی است که نیروهای 
راس��ت گرای افراطی در آن حضور دارند که تا به امروز چنین 
ترکیبی را در تاریخ اسرائیل شاهد نبودیم، به اندازه ای ائتلاف 
ش��کننده بوده که مجبور ش��دند تن به نخست وزیری نتانیاهو 
دهن��د. بنابرای��ن همین نیروهای افراط��ی مطالبات خود را به 
نتانیاهو دیکته می کنند و او هم ناچار اس��ت به مطالبات آن ها 
تن دهد، در نتیجه همین موضوع باعث شده مواضعی را اتخاذ 
کند که برای رژیم صهیونیستی به خصوص در حوزه سیاست 

خارجی دردسرساز شود.  

اقتصاد کلان

 گروه اقتصاد کلان: موضوع اینترنت طبقاتی در ماه های گذشته 
و ب��ه خص��وص پ��س از ناآرامی ها در بخش��ی از بدنه اجرایی و 
تصمیم س��از حوزه ارتباطی به عنوان یک ضرورت مطرح ش��ده 
است. به گزارش »تجارت«،اگرچه  وزیر ارتباطات در رابطه با 
اینترنت طبقاتی گفته بود »چیزی به نام اینترنت طبقاتی نداریم 
که به طبقه خاصی اینترنت با کیفیت و با سرعت ارائه شود چرا 
که برای ما همه مردم خاص هستند.« اما برخی تصمیمات در 
مجل��س و دول��ت این اظهارات را تایید نمی کند. تا همین امروز 
برخی نمایندگان س��ابق مجلس هم از دسترس��ی نمایندگان و 
برخ��ی مجموعه ه��ای دیگر دولتی به اینترنت بدون فیلتر پرده 
برداش��تند. حالا پرس��ش این اس��ت که اگر این اتفاق بخواهد 
قانون��ی ش��ود بای��د منتظر چه اتفاقاتی ب��رای کاربران اینترنت 
در ای��ران ب��ود؟ در ح��دود ۵ ماه اخیر وضعیت اینترنت و کس��ب 
و کارهای وابس��ته به آن اصلا ش��رایط مناس��بی نداشته و حالا 
کاربران اینترنت از قانونی شدن اینترنت طبقاتی نگران هستند. 
اینک��ه برخ��ی گروه ه��ای  اجتماعی به اینترنت بدون فیلتر یا با 
س��رعت بالاتر دسترسی داش��ته باشند. مثل نخبگان سیاسی، 
استاتید دانشگاه، خبرنگاران و ... همین طرح در موارد دیگری 
مث��ل ط��رح ترافیک اجرایی ش��د و به نوعی اختصاص طرح به 
برخی گروه های خاص شکل قانونی به خود گرفت و باعث شد 
که اهداف نهایی سیاس��تگذار در طرح ترافیک هم در نهایت با 
تناقض هایی روبرو شود. حالا گمانه های قوی مطرح است که 
م��دل ط��رح ترافیک در اینترنت ه��م برای کاربران آن اجرایی 
شود. اما از همین الان نگرانی های زیادی در مورد آثار و تبعات 
آن میان قشر عادی جامعه که جزو نخبگان یا سیاسیون تعریف 

نمی شوند به وجود آمده است. 

آیا اینترنت طبقاتی در حال اجراست؟ � 
 در حالی که ماه هاست کاربران با فیلترینگ گسترده دست وپنجه 
نرم می کنند، ظاهرا طرح اینترنت طبقاتی برای اقشار خاص در 
حال اجراست. اخیرا نیز نامه هایی از سوی چند مجموعه دولتی 
و برخی افراد منتشر شده که نشان می دهد اعضای این نهادها 

درخواست هایی را برای دریافت اینترنت بدون فیلتر به وزارت 
ارتباطات ارسال کرده اند. 

هر چند وزیر ارتباطات بارها گفته است که چیزی به اسم اینترنت 
طبقاتی وجود ندارد و همه مردم برای ما خاص هس��تند، اما در 
عمل این طرح در حال اجراس��ت و اخیرا نامه   هایی از س��وی 
چند مجموعه دولتی و برخی افراد درز کرده که نشان می دهد 
اعضای این نهادها درخواس��ت   هایی را برای دریافت اینترنت 

بدون فیلتر به وزارت ارتباطات ارسال کرده   اند. 
یک��ی از مباح��ث مه��م برای آینده ش��بکه ه��ای اجتماعی در 
کش��ورمان احتمالا تداوم محدودی��ت های فیلترینگ اعمالی 
ب��رای ای��ن پلتفرم هاس��ت اما این س��طح از محدودیت ها که 
کمیس��یون فرهنگی مجلس با طرح صیانت و توس��عه ش��بکه 
ملی اطلاعات به دنبال تکمیل زنجیره اش است ، دسترسی به 

پهنای باند بین الملل را برای کاربران به شدت کاهش می دهد 
و البته حالا نمایندگان همین طیف از راه اندازی ش��یوه هایی 
می گویند که با طبقه بندی افراد س��طح دسترس��ی برای کار با 
اینترنت بین الملل برای مردم تنظیم شود. مثلا بچه هایی که 
حق استفاده از تنها پهنای باند ملی را دارند یا اساتیدی که برای 

مطالعهاز اینترنت بین المللی استفاده خواهند کرد. 

تشدید فیلترینگ و اینترنت طبقاتی � 

اما با تشدید فیلترینگ شبکه های اجتماعی پرکاربر درماه های 
گذش��ته، کس��ب وکارها متحم��ل ضررهای هنگفتی ش��دند 
و دول��ت ب��رای جبران این آس��یب ها، طرح��ی برای حمایت از 
کس��ب وکارهای مج��ازی ارائه کرد؛ طرح��ی که بهره مندی از 

آن من��وط ب��ه فعالیت کس��ب وکارها در پلتفرم های داخلی بود. 
ح��الا کارگ��روه اقتصاد دیجیت��ال آیین نامه ای را ذیل این طرح 
و ب��رای حمای��ت از فریلنس��رها تعریف کرده اس��ت که از مفاد 
آن پیداس��ت ای��ن حمای��ت هم چندان ش��مولیت کاملی ندارد. 
بر اس��اس این آیین نامه تنها برخی از فریلنس��رها که هویت و 
نوع فعالیت ش��ان تایید ش��ود، می توانند از دسترس��ی خاصی به 
اینترنت بهره مند ش��وند. آن طور که پیداس��ت دولت با تصویب 
این آیین نامه می خواهد یک قدم دیگر در جهت طبقاتی کردن 

اینترنت بردارد. 
از طرف��ی بان��ک مرکزی هم مکلف ش��ده اس��ت ت��ا با رعایت 
قوانی��ن و هم��کاری وزارت امور اقتص��ادی و دارایی، معاونت 
علم��ی، فن��اوری و اقتص��اد دانش بنی��ان رئیس جمه��وری و 
س��ازمان توس��عه تج��ارت ایران، مقررات مرب��وط به مبادلات 
مال��ی و ارزی اش��خاص اعتبارس��نجی ش��ده در پای��گاه را ب��ا 
 اولویت کش��ورهای منطقه و همس��ایه و ظرف س��ه ماه از تاریخ 
 اب��لاغ ای��ن آیین نام��ه، تدوی��ن و اب��لاغ کن��د. آن ط��ور
 ک��ه به نظ��ر می رس��د دولت در ای��ن آیین نامه تس��هیلاتی را 
نیز برای کس��ب وکارهای اعتبارس��نجی ش��ده در نظر گرفته 
 اس��ت. در م��اده شش��م ای��ن آیین نام��ه، صندوق ن��وآوری و

 ش��کوفایی با همکاری بانک های عامل، مجاز ش��ده اس��ت تا 
س��ازوکاری را برای اعطای تس��هیلات به سکوهای آزادکاری 
که مش��مول دریافت تس��هیلات از صندوق یادش��ده هستند و 
در جهت حمایت از اش��خاص اعتبارس��نجی ش��ده در پایگاه، 

طراحی و اجرا کند. 
همه این ها نشان می دهد که دولت و مجلس تا به امروز گام هایی 
را به سمت اینترنت طبقاتی برداشته اند. اما اگر اینترنت در ایران 
س��طح بندی و طبقاتی ش��ود چه آثاری خواهد داش��ت؟ طبیعتا 
اگر دولت و مجلس این سیاست را نهایی کنند باید منتظر آثار 
اقتصادی و اجتماعی آن باشند. چرا که بخش بزرگی از کاربران 
اینترنت در ایران اصلا جزو طبقات خاص و ویژه قرار نمی گیرند 
و خیلی از آن ها کسب و کارهای خرد و کوچکی دارند که با این 

طرح به راحتی از بین می رود. 

بررسیهای»تجارت«نشانمیدهد

اینترنتطبقاتیچالشجدیداقتصاد

سرمقاله

کاهش ۳۰۰ هزار تومانی بهای سکه
 گ�روه اقتص�اد کلان: رئی��س اتحادیه ط��لا و جواهر تهران گفت: 
رویکردهای جدید بانک مرکزی در عرضه ربع سکه در بورس کالا 
و راه اندازی بازار معاملات ارز و طلا، س��بب ش��د که روند صعودی 
قیمت  س��که و طلا در بازار که در روزهای نخس��ت هفته وجود 
داشت، متوقف و مسیر قیمت ها به سمت کاهشی شدن تغییر کند. 
نادر بذرافشان در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با وضعیت یک هفته 
اخیر بازار سکه و طلای داخلی، اظهار کرد: در هفته ای که گذشت، 
میانگین دو دلار کاهش اونس جهانی طلا را داش��ته ایم. علیرغم 
اینکه از اوایل هفته تا اواسط هفته روندی صعودی قیمت طلا در 
بازارهای جهانی دیده می شد اما در پایان هفته کاهشی شد که در 
نهایت دو دلار کاهش را رقم زد. رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، 
تصریح کرد: در بازارهای داخلی نیز سکه  و طلا در روزهای ابتدایی 
هفته، دنباله رو نوسانات نرخ ارز در مسیر نوسان افزایشی قرار داشت 
ام��ا ب��ا اعم��ال رویکردهای جدید بانک مرکزی در رابطه با عرضه 
ربع سکه در بورس کالا و اعلام توزیع ۴۵۰ هزار قطعه ربع سکه 
و همچنین اعلام خبر راه اندازی بازار مبادلات ارز و طلا در آینده 
نزدیک، سبب شد که سکه و طلا در بازار از مسیر افزایشی دور بزند 
و در مسیر کاهش قیمت ها حرکت کند؛ بگونه ای که در روز سه شنبه 

نسبت به روز دوشنبه شاهد یک میلیون تومان کاهش قیمت هر 
قطعه سکه و حدود ۵۵ هزار تومان به ازای هر گرم طلای ۱۸ عیار 
باشیم.  وی ادامه داد: این روند نزولی قیمت ها تا روز چهارشنبه هم 
ادامه داشت و ۹۰۰ هزار تومان دیگر از بهای سکه را کاست؛ اما در 
آخرین روز بازار )پنجشنبه(، به دنبال نوسانات نرخ ارز در بازار و برخی 
اخبار سیاسی-اقتصادی در سطح دنیا، کاهش قیمت  سکه و طلا در 
بازار داخلی را کم کرد و مجدد نسبت به روز چهارشنبه قیمت ها را 
کمی بالا برد؛ براین اساس تاحدودی از بخشی از آن کاهش قریب 
به دو میلیون تومانی )طی دو روز سه شنبه و چهارشنبه( جبران و 
تقویت ش��د. این مقام صنفی خاطر نش��ان کرد: این موضوع سبب 
شد که بطور میانگین ۳۰۰ هزار تومان کاهش بهای هر قطعه سکه 
در آخرین معاملات پایانی هفته نسبت به ابتدای هفته دیده شود. 
اما هر مثقال طلای ۱7 عیار نسبت به ابتدای هفته میانگین ۵۰۰۰ 
هزار تومان افزایش و هر گرم طلای ۱۸ عیار میانگین ۱۰۰۰ تومان 

افزایش را تجربه کرده است.

ربع سکه ۸۰۰ � هزار تومان ارزان شد
 بذرافش��ان در رابطه با آخرین قیمت س��که و طلا در بازار داخل و 

تغییرات آن نسبت به ابتدای هفته گفت: هر قطعه سکه تمام طرح 
جدید با ۳۰۰ هزار تومان کاهش بطور میانگین در طول هفته، روز 
)پنجشنبه( ۲۴ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان قیمت داشت. هر قطعه 
سکه تمام طرح قدیم نیز با میانگین ۱۰۰ هزار تومان کاهش به 
۲۳ میلیون تومان رس��ید. نیم س��که که در روز سه شنبه نسبت به 
روز پی��ش از آن ۶۰۰ ه��زار توم��ان کاهش قیمت داش��ت، پس از 
نوسان نرخ ارز و صعودی شدن مجدد قیمت ها، بطور میانگین در 
آخرین معاملات هفته، تغییری نس��بت به ابتدای هفته نداش��ته و 
۱۴ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان معامله ش��ده اس��ت. رئیس اتحادیه 
طلا و جواهر تهران افزود: ربع سکه اما بیشترین کاهش قیمت را 
در طول یک هفته اخیر تجربه کرده با میانگین ۸۰۰ هزار تومان 
کاهش نسبت به ابتدای هفته ۹ میلیون تومان دادوستد شده است. 
سکه های یک گرمی بانک مرکزی نیز با ۱۰۰ هزار تومان افزایش 
قیمت به نسبت ابتدای هفته، در آخرین معاملات روز گذشته پنج 
میلیون تومان بود. همانطور که اش��اره ش��د، هر مثقال طلای ۱7 
عیار با ۵۰۰۰ هزار تومان و هر گرم طلای ۱۸ عیار با ۱۰۰۰ تومان 
افزایش بطور میانگین نسبت به ابتدای هفته به ترتیب ۹ میلیون 
و ۱۵۰ هزار تومان به ازای هر مثقال )۱7 عیار( و دو میلیون و ۱۱۲ 

هزار تومان به ازای هر گرم )۱۸ عیار( دادوستد شده است. وی در 
رابطه با آخرین وضعیت حباب سکه نیز گفت: حباب سکه نیز که 
تا سه میلیون تومان هم کاهش یافته بود، مجدد در حال حاضر در 
محدوده سه میلیون و ۵۰۰ هزار تومان قرار داد که تفاوت چندانی 
نسبت به ابتدای هفته ندارد. برای هر اونس طلا در بازارهای جهانی 

۱۹۲۶ دلار نرخ ثبت شده است.
 بذرافش��ان ابراز امیدواری کرد که طی هفته های پیش رو همین 
رویکرد بانک مرکزی در توزیع ربع سکه ادامه دار باشد و همانطور 
که پیش از این نیز تاکید کرده ایم، برای سایر قطعات سکه همچون 
نیم سکه و سکه های تمام اتفاق بیفتد، قطعا تاثیر به سزایی در کاهش 
قیمت ها و ثبات بازار خواهد داشت. ضمن اینکه باید عرضه ها با 
قیمت هایی با فاصله بیش��تر نس��بت به قیمت بازار صورت گیرد؛ 
تقاضا برای ربع س��که هایی که در این هفته بورس عرضه ش��د، 
میانگی��ن ۱۱ ه��زار ط��ی دو مرحله بود؛ بنابراین چندان تقاضایی 
هنوز ش��کل نگرفته و باید تداوم داش��ته و س��که ها با قیمت های 
اعلامی با فاصله بیشتر قیمت بازار آزاد عرضه شوند تا نقش مهم 
و تاثیرگ��ذاری در کاه��ش قیمت ها، کاهش حباب س��که و ثبات 

قیمت ها در بازار ایفا کند. 

عدمتحققمنابعدرآمدیبودجهبهکاهشارزشپولملیمیانجامدگامبلنداصفهاندرتولیدانرژیتجدیدپذیر
 رئیس س��ازمان اداری و اس��تخدامی کش��ور با اش��اره به اینکه 7۰۰ میلیون متر 
مکعب مصرف گاز روزانه در بخش خانگی و صنعت اس��ت، گفت: آغاز عملیات 
احداث نیروگاه خورشیدی در استان اصفهان، یک گام برای بهره وری سبز است. 
میثم لطیفی، در آیین آغاز عملیات احداث یک هزار مگاوات انرژی خورش��یدی 
در اس��تان اصفهان، اظهار کرد: در برنامه های توس��عه، مس��ئله بهره وری مکرراً 
تکرار شده است. همچنین در برنامه ششم، ۸ درصد رشد سالیانه پیش بینی شده 
بود که در عمل کمتر از این میزان بود. وی ادامه داد: در ۱۰ س��ال گذش��ته، رش��د 

بهره وری، منفی ۹ دهم بوده که حتی به هم صفر نرسید، البته در یکی دو سال اخیر شرایط بهتره شده، اما بازهم 
با شرایط ایده آل فاصله داریم. طبق گزارشات سازمان ملی بهره وری، ایران در شدت مصرف انرژی در دنیا، رتبه 
یک��م را دارد، از طرف��ی 7۰۰ میلی��ون مت��ر مکع��ب مصرف گاز روزانه در بخش خانگی و صنعت اس��ت. البته باید به 
این موضوع فکر کرد و الگوهای فرهنگی، تغییر رویکرد و فرایندها نیز بسیار اهمیت دارد.  رئیس سازمان اداری 
و اس��تخدامی کش��ور با بیان اینکه در حوزه انرژی و بهره وری ش��اهد حرکت مبارکی در اس��تان اصفهان هس��تیم، 
توضیح داد: حداقل سه وزارتخانه صنعت معدن و تجارت، وزارت کشور و نیرو دست به دست هم داده اند تا شاهد 

حل یکی از مشکلات و جهش قابل توجهی در استان و کشور باشیم. 

  یک عضو هیات رئیسه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: قطعا مجلس با 
در نظر گرفتن شرایط کشور و ارزیابی میزان تحقق درآمد نفتی در سال جاری نسبت به 
تعیین حجم فروش نفت و قیمت آن در بودجه ۱۴۰۲ تصمیم گیری خواهد کرد. عبدالعلی 
رحیمی مظفری در گفت وگو با ایسنا، درباره پیش بینی فروش روزانه نفت و قیمت هر 
بشکه نفت در لایحه بودجه سال آینده بیان کرد: هم درباره حجم فروش و هم قیمت 
فروش نفت نظرات مختلفی در مجلس وجود دارد اما اینکه توجیه دولت از رقمی که در 
لایحه بودجه سال آتی پیش بینی کرده است چیست باید مورد ارزیابی قرار گیرد. قطعا 

کمیسیون انرژی سعی میکند تا نظر کارشناسی درباره فروش نفت برای سال آینده ارائه کند و هرچه بتوانیم ارقام فروش 
نفت را منطقی تر و واقعی تر پیش بینی کنیم قطعا به نفع کشور است. این عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه اظهار 
کرد: اگر از الان یک برنامه اجرایی برای فروش نفت طراحی کنیم تا با ناترازی در این بخش مواجه نشویم، قطعا با مشکل 
کمبود نقدینگی و چاپ پول در سال آینده مواجه نخواهیم شد. وی ادامه دامد: در پیش بینی رقم فروش نفت و درآمد نفتی 
حاصله برای سال آینده باید شرایط کشور و جنگ ترکیبی که علیه ما به راه انداخته اند را در نظر بگیرم و همه جوانب باید 
سنجیده شود. اگر از محل فروش نفت در سال آتی درآمد بیشتری کسب کردیم می توانیم کارهای بیشتری انجام دهیم 

اما اگر با چشم انداز رویایی، افق فروش نفت را ببندیم سبب می شود تا دشمن فشار را بر ما بیشتر کند. 

  گ�روه اقتص�اد کلان: وزی��ر اقتص��اد و ام��ور دارایی اعلام 
ک��رد ک��ه با وجود همه تحریم ه��ا و مضیقه هایی که وجود 
دارد، رکورد صادرات غیرنفتی کش��ور در ۱۰ ماهه امس��ال 
شکسته شده است. به گزارش ایسنا، سیداحسان خاندوزی 
در مراس��م روز جهانی گمرک و رونمایی از س��ند راهبردی 
و تحول گمرک جمهوری اس��لامی ایران اظهار کرد: آمار 
ده ماه��ه اقتص��ادی حکایت از این دارد که رکورد صادرات 
غیرنفتی نس��بت به س��نوات گذش��ته شکسته شده است و 
این تجارت رو به رش��د نیازمند حمایت اس��ت. باید به این 
توج��ه کنیم که رش��د این آماره��ا با وجود همه تحریم ها و 
مضیقه هایی که وجود دارد، اتفاق افتاده اس��ت. وی افزود: 
این پیش��رفت ها در ش��رایطی رخ داده که همچنان برخی 
به گونه ای القا می کنند که در ش��رایط فش��ارهای خارجی و 
تحریم امکان پیش��رفت نیس��ت اما اگر آمارها را نگاه کنیم 
متوجه می شویم که در همین شرایط کشور در حال جابجا 
کردن رکوردهای خودش است. وزیر اقتصاد و امور دارایی 
ادامه داد: از سوی دیگر پنجمین شریک تجاری ایران یک 
کشور اروپایی است که نشان می دهد در این زمینه محدود 
به کشورهای منطقه و همسایه نشده ایم. البته نیازمند تحول 
در گمرک و همراهی سایر دستگاه ها برای پیشرفت تجارت 
خارجی در کشور هستیم. خاندوزی گفت: برنامه راهبردی 

گمرک جمهوری اسلامی ایران را 
به این دلیل می خواهیم که نه تنها 
به اهداف س��ازمانی تعریف شده 
برس��یم بلکه گمرک بتواند نقش 
خ��ودش را در پیش��رفت تجارت 
خارجی کش��ور ایفا کند و ش��اهد 
یک پوست اندازی و دگردیسی به 
سمت رشد و شکوفایی باشیم. وی 

افزود: مس��لماً این تحول که در گمرک برنامه ریزی ش��ده 
نیازمند چند مس��ئله مهم و اساس��ی اس��ت که یکی از آنها  
تطبیق با فناوری های جدید است. گرچه در این زمینه ۵۰ 
یا ۶۰ گمرک اجرایی در یکی دو دهه اخیر به ۱۶۰ گمرک 
افزای��ش پی��دا کرده اما بی ش��ک با ظرفیت فعلی س��رمایه 
انس��انی نمی توانیم حجم مطالبات موجود در این زمینه را 
پاس��خ دهیم بنابراین در ماه های آینده ش��اهد تزریق هوای 
ت��ازه و ان��رژی جدید به این مجموعه از نظر دانش��جویی و 
تجربی خواهیم بود. از سوی دیگر هدف گذاری برای سال 
آینده این است که حداقل در هر ماه دو تا سه دستگاه ایکس 
ری به گمرکات کشور اضافه شود که نیازمند حمایت های 
ویژه است و وزارت اقتصاد و امور دارایی از تمام توان خود 
و دولت تا حد امکان اس��تفاده خواهد کرد و این موضوع را 

پیگی��ری می کنیم. وزیر اقتصاد و 
ام��ور دارایی اظهار کرد: می توان 
ثابت کرد ک��ه دولت رکوردهای 
گذش��ته را جابجا کرده اس��ت اما 
اینکه چرا جامعه آن را احس��اس 
نمی کند خود مسئله حائز اهمیتی 
است. شاید یکی از دلایل آن این 
اس��ت که دستگاه های عریض و 
طویل تبلیغاتی در خارج از کشور و در برخی مواقع در داخل 
کش��ور مش��غول فعالیت است تا بگویند دولت توان لازم را 
ن��دارد و تحلیل ه��ای غلط و ناامید کنن��ده ارائه دهد. البته 
مجموعه دس��تگاه های اجرایی هم باید سیاس��ت ارتباطی 
ویژه و اثرگذار در جامعه نخبگانی داش��ته باش��ند و آن را 
بای��د ب��ه عن��وان یک ضرورت در نظر بگیرن��د نه اینکه به 
پخش دستاوردهای خود در یک شبکه تلویزیونی یا یکی 

دو رسانه اکتفا کنند.

اع���لام ن���رخ جدید س���ود بانکی ب���ا رییس بانک  � 
مرکزی است

 وی همچنین در پاسخ به سوال ایسنا درباره آخرین وضعیت 
فروش و عرضه خودرو در بورس گفت: مصوبه شورای عالی 

بورس همان مصوبه قبلی اس��ت اما درباره مش��مول شدن 
ذیل قوانین رقابت و انحصار به طور قانونی، شورای رقابت 

است که در این باره تصمیم می گیرد.
خاندوزی در پاسخ به سوالی درباره اینکه چرا شورای رقابت 
با عرضه خودرو در بورس مخالف اس��ت؟ ادامه داد: ما به 
این موضوع نرسیدیم که شورای رقابت مخالف باشد و آن 

مصاحبه، نظر شخص رییس شورای رقابت بود. 
به گفته وزیر اقتصاد، همان مصوبه ش��ورای عالی بورس 
مبن��ی ب��ر عرضه خ��ودرو در بورس ادام��ه دارد مگر اینکه 
ش��ورای رقاب��ت تصمی��م دیگری درب��اره قوانین رقابت و 

انحصار بگیرد.
وی در پاس��خ به این س��وال که چرا بانک ها پرداخت وام را 
متوقف کردند و این به معنی انتظار برای افزایش نرخ سود 
بانکی تا ۲۳ درصد اس��ت؟ گفت: این موضوع را از رییس 

کل بانک مرکزی بپرسید. 
تنظیم گری شبکه بانکی کشور بر عهده بانک مرکزی است. 
خاندوزی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار ایسنا درباره اینکه، 
پیش از این گفته بودید نرخ جدید سود بانکی مصوب شده 
و اب��لاغ خواهد ش��د، گفت: همی��ن الان هم می گویم نرخ 
جدید سود بانکی اعلام می شود اما زمان آن را باید رییس 

کل بانک مرکزی اعلام کند. 

رکوردشکنی صادرات غيرنفتی با وجود تحریم ها

یادداشت


